
کوتاه اقتصادی

اقتصادی
صفحه 4

سه شنبه 25 آذر 1393 
23 صفر 1436 - شماره  20947

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

قیمت بازارنوع سکه
1001000سکه تمام طرح جدید
1000000سکه تمام طرح قدیم

501500نیم سکه
272500ربع سکه

174000گرمی
101940هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3480دلار
4350یورو
5435پوند

958درهم

* معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه شاخص دسترسی 
به مس��کن به 12 سال رسیده است گفت: تولید مسکن متاسفانه بدون توجه 
به تقاضا صورت گرفته و برخی بانک ها بدون اینکه به نیازها توجه کنند اقدام 
به ساخت و ساز کردند. حامد مظاهریان در چهاردهمین همایش سیاست های 
توسعه مسکن در ایران گفت: متاسفانه اهمیت بخش مسکن تنها در حد لغات 
باقی مانده، س��ال های گذشته و از دهه 70 دستاوردهایی که در بخش مسکن 

ایجاد شده دارای نکات مهمی است.
* معاون امور بازس�ازی بنیاد مس�کن انقلاب اسلامی گفت: پرداخت 
وام مس�کن روستایی از بانک صادرات آغاز شده و بانک های دیگر در 
مرحله تصوی�ب هیئت مدیره برای پرداخت وام ق�رار دارند. عزیزالله 
مهدیان درباره پرداخت تس�هیلات مسکن روستایی اظهار کرد: بانک 
صادرات به سراسر کشور پرداخت وام روستایی تا سقف 15 میلیون را 

ابلاغ کرده و پرداخت از سوی این بانک آغاز شده است.
* سیدکمال سیدعلی، مدیر عامل بانک ایران زمین، طی حکمی شمیم حسین 
مستقیمی را به سمت مشاور مدیر عامل و سرپرست اداره روابط عمومی بانک 
ایران زمین، منصوب کرد. در حکم سیدعلی خطاب به مستقیمی آمده است: 
امید اس��ت با تهیه و تدوین برنامه های کوتاه مدت و بلند مدت در چهارچوب 
استراتژی بانک و توسعه فعالیت های حوزه روابط عمومی در سایه عنایات خداوند 

متعال، در انجام امور محوله موفق و موید باشید.
* ب�ا اج�رای عملیات کابل برگردان ارتباط تلفنی مش�ترکین با پیش 
شماره های 2230 الی 2233، 2250 الی 2253، 2614، 2630 الی 2632، 
2254 الی 2259، 2276 الی 2279، 2665، 5513، 5514، 5517، 5570 
ال�ی 5578، 4681 ال�ی 4689، 6612، 6656، 6658، 6659، 3680، 

4426 از امروز به مدت 72 ساعت دچار اختلال می شود.
* سامانه جامع ساخت و اجرای محتوای آموزش الکترونیکی مبتنی بر استاندارد 
اس��کرم، به عنوان قابلیتی جدید در عرصه آموزش الکترونیکی، ارائه ش��د. به 
گزارش واحد ارتباطات دبیرخانه شورای عالی اطلاع رسانی، بر اساس تفاهم نامه 
همکاری که میان دبیرخانه شورای عالی اطلاع رسانی و یک شرکت منعقد شده 
است، این دبیرخانه با تامین زیرساخت سخت افزاری و ارتباطی لازم و پرداختن 
به ضوابط و مقررات مربوطه از یک س��و و بخش خصوصی با توسعه، پشتیبانی 
سامانه و ارائه خدمات بر بستر رایانش ابری )کلاود( برای جامعه هدف از سوی 
دیگر، سامانه ساخت و اجرای محتوای الکترونیکی مبتنی بر استاندارد اسکرم 
را ارائه کردند. بدین منظور پرتالی تخصصی تحت عنوان اسکرم سازان با نشانی 
scormmakers.scict.ir طراحی و راه اندازی شده که هدف آن فراهم کردن 
امکاناتی کارآمد و مقرون به صرفه در زمینه پاسخگویی به نیازمندی های جامعه 

آموزشی جهت تطبیق با استاندارد جهانی اسکرم است.

س�هامداران  از  جمع�ی 
صنعت پالایشگاهی در نامه ای 
به روس�ای جمهور و مجلس با 
اشاره به اقدامات خلاف قانون 
وزارت نف�ت و زی�ان ش�دید 
ای�ن  س�هامدار  45 میلی�ون 
صنعت خواس�تار رسیدگی به 

حقوق این سهامداران شدند.
به گزارش مهر در بخش��ی از 
این نامه خطاب به رئیس جمهور 
و رئی��س مجل��س آمده اس��ت: 
»پیام های ملی این سال ها همچون 
تولید ملی وحمایت از کار و سرمایه 
ایران��ی در س��ال 92 و اقتصاد و 
فرهن��گ با عزم مل��ی و مدیریت 
جه��ادی در س��ال 1393 و... که 
همواره بر توجه به فرهنگ، اقتصاد، 
تولی��د مل��ی و حمای��ت از کار و 
سرمایه ملی تاکید داشته اند و لزوم 
توجه به آنها هم��واره مدنظر آن 
مقامات بوده و می باشد؛ لیکن عدم 
اجرای صحیح آنها موجب خسارت 
و زی��ان هنگفتی به س��هامداران 
صنع��ت پالایش��گاهی در بورس 
شده است. بر اساس سیاست های 
کل��ی اص��ل 44 قانون اساس��ی 
جمهوری اس��لامی ایران ابلاغیه

 مق��ام معظم رهب��ری توجه 
به گس��ترش مالکیت در س��طح 
عمومی به منظ��ور تامین عدالت 
اجتماعی، افزایش سهم بخش های 
خصوصی و تعاونی در اقتصاد ملی 
و تشویق اقشار مردم به پس انداز 
و س��رمایه گذاری و بهبود درآمد 
خانوارها، به عن��وان هدف تاکید 
شده اس��ت و بر این اساس دولت 
نسبت به عرضه سهام شرکتهایی 
اق��دام نم��وده و س��رمایه گذاران 
نیز نسبت به س��رمایه گذاری در 
این حوزه ها اق��دام کردند؛ لیکن 
بع��د از عرض��ه س��هام در میان 
مدت و بلندمدت مشکلاتی برای 
س��رمایه گذاران آن صنایع توسط 
دولت ایجاد ش��ده که یکی از این 
صنایع، صنایع نفت و پالایش��گاه 
اس��ت.صنعت نفت و پالایشگاه به 
عنوان یک��ی از چرخه های اصلی 
صنعت و اقتصاد همیش��ه مدنظر 
بوده و بر اس��اس ش��عارهای ملی 
ط��ی چند س��اله اخی��ر و برنامه 
خ��اص صنعت نفت )خ��ودداری 
از خام فروش��ی( همواره به عنوان 
صنع��ت برتر مطرح بوده اس��ت، 
لذا جهت توس��عه صنعت به طور 

واقعی، طرح های توس��عه کیفی و 
کمی راهگش��ا بوده و این ممکن 
نیست مگر اینکه صنعت سودآور، 
مطمئن، پایدار و قابل اتکا باش��د 
ت��ا علاوه ب��ر رضایت فع��الان در 
این صنعت، دیگ��ران را نیز جهت 
س��رمایه گذاری در صنعت نفت و 
پالایشگاه تشویق نمایند تا شعار 
بالندگی و رش��د ای��ن صنعت به 
حقیقت بپیوندد. ولیکن در اثر عدم 
رعای��ت قوانین و مقررات مصوب، 
تصویب قوانی��ن و مقررات جدید 
و تصمیم��ات مختلف نهاد دولتی 
مربوط��ه )وزارت نفت و ش��رکت 
مل��ی پخش و پالای��ش نفت( در 
این صنعت مشکلاتی ایجاد شده 
ک��ه همه فعالان بالفع��ل و بالقوه 
این صنعت بالاخص س��هامداران 
خ��رد و کلان ای��ن ش��رکت )از 
جمله س��هامداران س��هام عدالت 
و سایر س��رمایه گذاران حقیقی و 
حقوقی( را دچار زیان و ندامت در 
سرمایه گذاری در این صنعت کرده 
است که نتایج آن در کاهش ارزش 
سهام و دارایی این سهامداران که 
بخش قاب��ل توجهی از بورس نیز 

هستند.

در ادام��ه ای��ن نامه با اش��اره 
ب��ه ج��داول زیان ه��ای وارده به 
پالایشگاهی  س��هامداران صنعت 
آمده اس��ت: جمع کل زیان ناشی 
از تخل��ف و عدم رعایت قوانین به 
وس��یله دولت مع��ادل 243 هزار 
میلیارد ریال و به ترتیب 12 هزار 
میلی��ارد ریال برای س��هامداران 
سهام عدالت )46 درصد(، 67 هزار 
میلی��ارد ریال برای س��هامداران 
حقیق��ی و حقوق��ی غیردولت��ی 
)28 درصد(، 63 هزار میلیارد ریال 
برای خود دولت )26 درصد( بوده 
اس��ت؛ نکته قابل تامل این است 
که مناف��ع حاصل از این تخلفات 
و ع��دم رعایت قوانین برای دولت 
کمتر از 10 درصد کل زیان وارده 
ناش��ی از این تخلفات می باش��د. 
)یادآور می شود در صورت رعایت 
قوانی��ن ب��ه طور صحی��ح امکان 
فروش باقیمانده س��هام مشمول 
اصل 44 قانون اساسی و همچنین 
با قیمتی بالاتر فراهم می ش��د که 
باعث افزایش درآمد دولت می شد.(
با توجه به تعداد س��هامداران 
س��هام عدالت )حدود 43 میلیون 
نفر(، سرانه زیان هر نفر سهامدار 

سهام عدالت ناشی از این تخلفات، 
حدود 6/2 میلیون ریال خواهد بود 
که در مقایس��ه با یارانه پرداختی 
س��الانه این رقم قاب��ل ملاحظه 

می باشد.
لازم ب��ه عرض اس��ت که این 
آم��ار  فق��ط و فق��ط مرب��وط به 
سهام ش��رکت های پذیرفته شده 
در ب��ورس اس��ت که اگر س��ایر 
ش��رکت های غیربورس��ی به این 
جداول اضافه ش��ود، آمار فاجعه 
باری را رق��م خواهد زد و آن هم 
در زمانی که ش��عار جلوگیری از 
خ��ام فروش��ی و توجه ب��ه ایجاد 
ارزش اف��زوده در صنع��ت نف��ت 
و پتروش��یمی هم��واره به عنوان 
یک اصل برای جمهوری اسلامی 

مطرح بوده و هست.
در بخش دیگر نامه مذکور به 
7 اقدام خلاف قانون وزارت نفت 
اش��اره ش��ده که این هفت اقدام 
عبارت اس��ت از: 1- تعیین بهای 
نف��ت خ��ام و میعان��ات دریافتی 
اس��اس مبن��ای غیرمنصفانه  بر 
2- منصفانه نبودن معیار تعیین 
قیمت نفت خام 3- عدم شفافیت 
روابط مالی فیمابین پالایشگاهها 

و پالایش و پخش و شرکت ملی 
نفت ایران 4- اعمال سیاست های 
حاکمیت��ی خ��ارج از چارچ��وب 
قوانین موضوع��ه 5- عدم اعمال 
برخی از مفاد قانون بودجه مبنی 
بر تهاتر به��ای نفت خام با وجوه 
حاصل از فروش فرآورده ها و واریز 
مازاد آن به حس��اب پالایشگاه ها 
6- اعمال کیفی س��ازی نفت خام 
و فرآورده ها بدون توجه به قوانین 
7- عدم تکمیل طرح های افزایش 
کیفی��ت.در پایان این نامه با بیان 
پالایشگاهی  ش��رکت های  اینکه 
چوب عدم اجرای وظایف دولت را 
از خود دولت می خورند آمده است.
رئی��س  و  رئیس جمه��ور  از 
مجلس شورای اسلامی خواهشمند 
است دستور بررسی و رسیدگی به 
حقوق بیش از 45 میلیون سهامدار 
و س��رمایه گذار این صنعت را که 
حق الناس آشکار است، صادر کنید 
تا زمینه ای برای محدودیت تملک 
و تصدی گ��ری دول��ت و افزایش 
سرمایه گذاری بخش خصوصی و 
در حقیقت رعایت صحیح اصل 44 
قانون اساس��ی جمهوری اسلامی 

ایران شود.

در نامه ای به روسای جمهور و مجلس اعلام شد 

زیان 24 هزار میلیارد تومانی سهامداران صنعت پالایشگاهی

80 درصد کارهای تحقیقاتی 
در بخش کش�اورزی حاکمیتی 
اس�ت و فقط 20 درص�د آن را 
شاید بتوان به بخش خصوصی 

واگذار کرد.
اس��کندر زند رئیس س��ازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
ایران دیروز در مراسم هفته پژوهش 
و رونمایی از 5 دستاورد تحقیقاتی 
بخ��ش کش��اورزی گف��ت: ب��رای 
کش��اورزی دانش بنیان، مهمترین 
رکن توجه به تحقیقات اس��ت.وی 
افزود: امروز دنیا با چالش های جدی 
روبرو است که یکی از آن چالش ها 

امنیت غذایی است.

رئی��س س��ازمان تحقیق��ات، 
آموزش و ترویج کش��اورزی ایران 
بیان داش��ت: تحقیقات آموزش��ی 
و ترویج کش��اورزی ام��روزه تماما 
برعهده وزارت جهاد کش��اورزی و 
سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشاورزی است در حالی که ما باید 
از توان بخش خصوصی و دانشگاهها 

نیز بهره مند شویم.
زن��د ب��ا بی��ان اینک��ه تمامی 
تحقیق��ات در س��ازمان تحقیقات 
آموزش و ترویج کشاورزی در مورد 
ترویج کشاورزی متمرکز شده است، 
گفت: توجه کش��ور ب��ه تحقیقات 
اصلا خوب نیس��ت و سال گذشته 

سخت ترین سال برای تحقیقات در 
بخش کشاورزی برای ما در سازمان 

تحقیقات و ترویج کشاورزی بود.
وی خطاب به س��ورنا س��تاری 
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور 
گفت: حمایت هایی که از تحقیقات 
بخ��ش کش��اورزی می ش��ود، ب��ا 
چشم انداز مقام معظم رهبری قابل 
انطباق نیست و این نوع تحقیقات 

برازنده کشور و محققان نیست.
مع��اون وزیر کش��اورزی بیان 
داش��ت: با این روش دستاوردهای 
قابل توجهی نخواهیم داشت و این 
مجموعه بزرگ )سازمان تحقیقات و 
ترویج کشاورزی( به عنوان یک نهاد 

تحقیقاتی بدترین روزهای خودش را 
از لحاظ حمایت می گذراند.

زند اظهار داشت: ریاست محترم 
جمهور قطعا توجه ویژه به تحقیقات 
دارد و م��ا از ش��ما می خواهیم، از 
تحقیقات کشاورزی حمایت ویژه ای 
ش��ود و به این بخش مانند صنعت 

نگاه کنید.
وی افزود: به ما خرده می گیرند 
که چرا خصوصی سازی نمی کنید، 
در حال��ی که 80 درص��د کارهای 
تحقیقات��ی در بخ��ش کش��اورزی 
حاکمیت��ی اس��ت و ش��اید فق��ط 
20 درص��د آن را بت��وان به بخش 

خصوصی واگذار کرد.

مع��اون وزیر جهاد کش��اورزی 
اظهار داش��ت: ما س��عی کرده ایم 
سازمان تحقیقات، ترویج و آموزش 
کشاورزی را کوچک کنیم و بخشی 
از کاره��ا را ب��ه بخ��ش خصوصی 
واکذار کنی��م و بیش از این امکان 

کوچک سازی وجود نداشته است.
زند بیان داش��ت: متوسط عمر 
محققی��ن در س��ازمان 23 س��ال 
اس��ت و هم اکن��ون محقق��ان م��ا 
به بل��وغ رس��یده اند و م��ا در این 
را  زیرس��اخت های لازم  س��ازمان 
داری��م و امیدواری��م ب��ا حمایت از 
س��ازمان مذکور روس��فید از عهده 

مسئولیت های خود بیرون بیاییم.

بر اس��اس این گزارش، در این 
مراس��م از 5 دس��تاورد تحقیقاتی 
بخش کش��اورزی با نامهای گندم 
دوروم )وی��ژه ماکارون��ی( ب��ا ن��ام 
ش��برنگ، معرفی رقم جدید نخود 
ب��ا نام ع��ادل، معرفی ش��یوه های 
آس��ان، ایمن و پربازده برای تولید 
محصول س��الم قارچ های خوراکی 
اس��تراتوس، طراحی و  پلوروتوس 
ساخت کمباین 3 ردیفه پنبه چین، 
معرف��ی رقم جدی��د پنبه ب��ا نام 

خورشید تجلیل شد.
همچنی��ن از 11 پژوهش��گر و 
محقق کش��اورزی تجلیل به عمل 

آمد.

به مناسبت هفته پژوهش انجام شد

رونمایی از 5 دستاورد تحقیقاتی بخش کشاورزی

افزای�ش  از  نی�رو  وزی�ر 
ظرفیت تبادل برق بین ایران و 
ارمنستان و همچنین بازنگری 
در ظرفیت نیروگاه مگری خبر 

داد.
مهندس »حمید چیت چیان« 
دی��روز در حاش��یه دوازدهمی��ن 
اجلاس کمیس��یون همکاری های 
اقتص��ادی ایران و ارمنس��تان، در 
جمع خبرنگاران گفت: وقفه ای دو 
س��اله در برگزاری این کمیسیون 
و  ملاقات ه��ا  در  ک��ه  داش��تیم 
مذاکره های��ی که بین دو کش��ور 
انجام ش��د، تصمیم ب��ه برگزاری 
دوازدهمی��ن اجلاس کمیس��یون 
مش��ترک ای��ران و ارمنس��تان تا 
پیش از پایان سال جاری میلادی 

گرفتیم.
وی اظه��ار داش��ت: ای��ران و 
ارمنس��تان روابط سیاس��ی بسیار 
خوبی دارند و دو کش��ور دوس��ت 
در جه��ت  هم��واره  و همس��ایه 
هم گرایی منطقه ای تلاش کرده اند 
ک��ه ض��رورت دارد همکاری های 
بازرگان��ی، تج��اری، اقتص��ادی و 
اجتماعی خود را نیز به پایه روابط 

سیاسی برسانیم.
ب��ه  اش��اره  ب��ا  چیت چی��ان 
کمیته ه��ای درنظ��ر گرفته ش��ده 

ب��رای این اج��لاس، گفت: کمیته 
س��رمایه گذاري،  مال��ي،  بانک��ي، 
تجاري و صنایع، کمیته حمل ونقل، 
شهرسازي، کشاورزي و ارتباطات 
و مخاب��رات، کمیت��ه فرهنگ��ي، 
گردشگري، آموزش عالي، بهداشت 
و اموراجتماعي و کمیته نفت و گاز، 
آب، محیط زیس��ت و ب��رق برای 
پیگیری و بررس��ی همکاری های 
مش��ترک تش��کیل ش��ده است و 
افزون بر آن کمیته ای به طور خاص 
بر روی  فعالیت های مش��ترک دو 
کشور برای احداث نیروگاه برق آبی 

مگری متمرکز می شود.
به گفت��ه وی، با اهتم��ام وزیر 
انرژی و منابع طبیعی ارمنس��تان 
و همچنی��ن موسس��ه های ایرانی 
می توانی��م ب��ه تواف��ق لازم برای 
تفاهم نامه ها و اس��ناد تهیه ش��ده 
دس��ت پیدا کنیم تا براساس این 
اس��ناد روابط دو طرف را تعمیق و 

گسترش دهیم.
وزی��ر نیرو س��پس از بازنگری 
در ظرفی��ت نیروگاه مگری در مرز 
مشترک ایران و ارمنستان به دلیل 
تغییر به وجود آمده در آورد رودخانه 
ارس خبر داد و گفت: ما این تغییر 
را ب��ه ارمنس��تان اع��لام کردیم و 
براساس مطالعه های صورت گرفته، 

میزان ظرفیت نیروگاه در هر کشور 
100 مگاوات خواهد بود.

وزیر نی��رو خاطرنش��ان کرد: 
دریافت ب��رق در برابر تحویل گاز 
ارمنس��تان صورت  ب��ه  طبیع��ی 
می گیرد که با ساخت خط انتقال 
سوم امکان افزایش ظرفیت تبادل 
ب��رق به وج��ود می آید ام��ا میزان 
افزای��ش برق تبادل��ی تحت تاثیر 
مذاکره های طرف ارمنی با وزارت 
نفت در ازای دریافت مقدار بیشتری 

گاز طبیعی است.

همچنین »یروان��د زاخاریان« 
وزیر انرژی و منابع طبیعی ارمنستان 
با اشاره به توقف دو ساله برگزاری 
اجلاس کمیس��یون همکاری های 
اقتصادی ایران و ارمنستان، گفت: 
امروز فرصت برگزاری دوازدهمین 
نشست مش��ترک دو کشور فراهم 
ش��ده اس��ت.وی افزود: جمهوری 
ارمنستان جایگاه بالایی برای رابطه 
با ایران قائل اس��ت که براس��اس 
منافع مشترک، حسن هم جواری 

و دوستی دو کشور متکی است.

رواب��ط  داش��ت:  اظه��ار  وی 
دوستانه دو کشور از گذشته بسیار 
دوری برخ��وردار اس��ت و م��ا هر 
تلاش��ی برای تعمیق و گس��ترش 

این روابط انجام می دهیم.
زاخاریان با بیان اینکه مسایل 
مختلفی در برنامه کاری این اجلاس 
پیش بینی شده است، گفت: احداث 
خط انتقال س��وم برق بین ایران و 
ارمنس��تان ازجمله برنامه های در 
دست بررسی کمیته های تخصصی 
این اجلاس اس��ت ک��ه امیدواریم 

عملی��ات عمرانی آن به زودی آغاز 
شود و ظرف دو سال به پایان برسد.
وی ادامه داد: بررسی وضعیت 
نی��روگاه برق آبی مگ��ری از دیگر 
برنامه های مهم ما در این اجلاس 
اس��ت که امیدواریم ط��ی دو روز 
برگ��زاری این اج��لاس، در زمینه 
تمدی��د برنام��ه زمان��ی س��اخت 
این نی��روگاه به توافق رس��یده و 
فعالیت های مقدمات��ی آن را آغاز 
کنی��م.وی ب��ا بیان اینک��ه روابط 
اقتصادی بین ایران و ارمنس��تان 
درمقایس��ه با روابط سیاس��ی دو 
کشور پررنگ نیست، گفت: در این 
مورد ریاس��ت جمهوری دو کشور 
اش��اره هایی داش��ته اند و اهمیت 
زی��ادی ب��رای این اج��لاس قائل 
شده اند و در واقع گسترش و توسعه 
روابط اقتصادی از همین کمیسیون 

آغاز می شود.
تجاری  مبادله های  میزان  وی 
ایران و ارمنستان را 300 میلیون 
دلار عنوان و ابراز امیدواری کرد: با 
همکاری وزیر نیروی ایران، زمینه 
مناس��بی برای دو برابر کردن این 
رق��م فراهم کنی��م و همچنین با 
بهره برداری از خط انتقال سوم بین 
ایران و ارمنستان، حجم مبادله های 

برق دو تا سه برابر افزایش یابد.

در اجلاس کمیسیون همکاری های اقتصادی اعلام شد

افزایش ظرفیت تبادل برق بین ایران و ارمنستان

از  شهرس�ازی  و  راه  وزی�ر 
برنامه ای برای ساخت سالانه یک 
میلیون مسکن در کشور خبر داد.

حاش��یه  در  آخون��دی  عب��اس 
همایش سیاس��ت های  چهاردهمین 
توس��عه مس��کن در ای��ران در جمع 
خبرن��گاران اظهار کرد: حدود 
11 میلی��ون مس��کن باید ظرف یک 

برنامه 12 ساله ساخته شود.
بخواهی��م  اگ��ر  اف��زود:  وی 
تقس��یم بندی در این زمینه داش��ته 
باشیم می توانیم بگوییم سالانه حدود 
200 ه��زار واحد مس��کونی در حوزه 
روس��تاها و 800 هزار واحد مسکونی 

در شهرها تولید کنیم.
وزیر راه و شهرس��ازی با اشاره به 
تسهیل پرداخت 200 هزار وام مسکن 
روستایی در سال گفت: در نظر داریم 
تسهیلات 300 هزار واحد از 800 هزار 
واحد مسکونی در حوزه بافت فرسوده 
و بافت ناکارآمد شهری را تامین کنیم.

آخون��دی درباره آخرین وضعیت 
صندوق پس انداز مسکن اظهار کرد: در 
حال حاضر صندوق پس انداز مسکن 
رو به گس��ترش است و بانک مسکن 

برنامه های جدیدی دارد که به زودی 
اعلام می کند.

وی با اشاره به اینکه بانک مرکزی 
امکان ایجاد صندوق پس انداز مسکن 
را برای هم��ه بانک ها فراهم می کند 
تصریح ک��رد: این امر نیاز به تصویب 
شورای پول و اعتبار دارد و بررسی های 
کارشناسی بانک مرکزی در این زمینه 

ادامه دارد.
و  راه  وزی��ر  ح��ال  همی��ن  در 
شهرس��ازی در چهاردهمین همایش 
سیاست های توسعه مسکن در ایران 
گفت: با یک نوع هرج و مرج سیاسی 
در بخش مس��کن مواجه هستیم که 

باید پیامدهایش را تحمل کنیم.
آخون��دی ب��ا بیان این ک��ه باید 
دیدگاه برنامه ریزی را به حوزه مسکن 
بازگردانی��م، تصریح کرد: متاس��فانه 
حوزه مسکن با سیاست گره خورده و 
این مسئله باعث شده بخش عمده ای 
از اندیشمندان را در این حوزه از دست 
بدهیم و نتوانیم از نظرات آنها در این 

حوزه استفاده کنیم.
وزی��ر راه و شهرس��ازی تاکی��د 
کرد: جای تاس��ف اس��ت که اساس��ا 

همایش های این گونه ای با اس��تقبال 
زیادی روبه رو نمی شود. مشکل ما این 
است که جامعه علمی اعتمادش را به 

سیاست گذاران از دست داده است.
وزیر راه و شهرسازی خاطر نشان 
کرد: کارشناسان این حوزه می گویند 
حوزه مس��کن دچار حباب است. در 
حالی که یک سال و نیم است در حال 

خارج شدن از این حباب هستیم، ولی 
همچنان این روند ادامه دارد.

آخوندی با اشاره به این که در کنار 
هرج و مرج مالی در حوزه مس��کن با 
یک هرج و مرج شهری روبه رو هستیم، 
افزود: در شمال تهران مثلا در منطقه 
نیاوران یک سری قفس شیک وجود 
دارد که امکان جابه جایی وجود ندارد 

و کیفیت زندگی بسیار پایین است.
وی خاطر نش��ان ک��رد: در حال 
حاضر جمعیت تهران هشت میلیون 
نفر اس��ت ولی میزان صدور پروانه ها 
رق��م 11/5 میلی��ون را به ما نش��ان 

می دهد.
آخوندی با اشاره به سخن مرحوم 
کازرونی وزیر اسبق مسکن که گفته 

بود جمعیت تهران باید در 7/5 میلیون 
نفر کنترل شود افزود: متاسفانه با یک 
ه��رج و م��رج و بی قاعدگی در حوزه 

شهری تهران مواجه هستیم.
وی اف��زود: 400 ه��زار مس��کن 
مهر در حوزه مجموعه شهری تهران 
احداث ش��ده است که خود از شدت 

تراکم در حال ترکیدن است.
وزیر راه و شهرس��ازی با اشاره به 
اینکه در دولت قبل قیمت زمین 
9 برابر و قیمت مس��کن ش��ش برابر 
افزای��ش پیدا کرده اس��ت ادامه داد: 
اینکه بحث مس��کن را در یک چهار 
دیواری محصور کنیم اما به فکر آب، 
برق، مدرسه و محیط ورزشی نباشیم 
و فقط ش��عار بدهیم ک��ه دو میلیون 
مسکن مهر می سازیم و آن را تحویل 
می دهیم نتیجه ای ج��ز هرج و مرج 

برای مردم نخواهد داشت.
آخون��دی با بیان اینکه میراث دار 
مسکن مهر هستیم گفت: من خودم را 
جای خریداران مسکن مهر می گذارم، 
بنابرای��ن امید اس��ت موفق ش��ویم 
تعهدات خود را انجام دهیم و مشکلات 

را مرتفع کنیم.

وزیر راه و شهرسازی:

سالانه یک میلیون مسکن در کشور ساخته می شود

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نوسانات قیمت ارز و افزایش 
نرخ دلار در بودجه 94، گفت: دولت بر قیمت کالاهای اساسی نظارت کافی 

خواهد داشت تا افزایش قیمتی رخ ندهد. 
محمد رضا نعمت زاده  در حاش��یه جشنواره پژوهش در جمع خبرنگاران در 
خصوص نوس��انات اخیر ارزی و افزایش نرخ دلار در لایحه بودجه س��ال 94 کل 
کش��ور، گفت: دولت نظارت کافی بر بازار کالاهای اساس��ی صورت خواهد داد و 

جای نگرانی نیست.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: البته دولت در برخی موارد تعیین قیمت 
می کند اما در مجموع تصور نمی کنم ش��اهد تغییراتی در زمینه قیمت کالاهای 

اساسی در سال جاری باشیم.
نعمت زاده در ادامه در خصوص قیمت خودروی دنا و اختلاف نظر ش��ورای 
رقابت با خودروسازان، گفت: خبری در این رابطه ندارم که شورای رقابت چارچوبی 

را برای دنا اعلام کرده باشد.
وی در خصوص مهلت دو هفته ای کمیسیون اصل نود به وزارت صنعت برای 
لغو مجوز واردات س��یگار مارلبرو خاطرنش��ان کرد: من این خبر را ندارم. ما هیچ 
مهلتی نداریم و کار دولت در این زمینه قانونی است ولی چنانچه برخی نمایندگان 

مجلس در این رابطه سؤال داشته باشند، آماده پاسخگویی هستیم.
وزیر صنعت در خصوص تحقق و توسعه در صنعت خودرو گفت: خوشبختانه 
بحث تحقیقات در صنعت خودرو مورد تاکید واقع شده و واحد تحقیقاتی یکی از 

خودروسازان که نیمه تعطیل بوده، هم اینک فعال شده است.
نعمت زاده تصریح کرد: طراحی پلت فرم جدید، کاهش مصرف سوخت، بهبود 
شرایط آلایندگی در دستور کار قرار گرفته است که امیدواریم به سمت ارتقا در 
صنعت خودروس��ازی پیش رویم و از خودروس��ازان نیز خواسته ایم تا به موضوع 

تحقیق و توسعه توجه جدی داشته باشند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه از پیش بینی سهم 600 میلیون دلاری 
در لایحه بودجه سال 94 کل کشور برای 5 صندوق تولیدی صادراتی وابسته به 

وزارت صنعت خبر داد.
نعم��ت زاده از در نظر گرفتن س��هم 600 میلیون دلاری 5 صندوق تولیدی 
صادراتی وابسته به وزارت صنعت خبر داد و گفت: 200 میلیون دلار برای صندوق 
ضمانت صادرات ایران به منظور افزایش سرمایه پیشنهاد شده و برای 4 صندوق 
دیگر نیز که کار حمایت از تولید را به عهده دارند، پیشنهاد شده است تا هر یک 

100 میلیون دلار بودجه داشته باشند.
وزیر صنعت معدن و تجارت افزود: در نوشتار بودجه تشکیکی به وجود آمده 
که 4 صندوق 100 میلیون دلار بودجه داشته باشند در حالی که پیشنهاد ما این 
بود که برای هر یک 100 میلیون دلار در نظر گرفته شود. تقاضای ما از مجلس 

آن است که از حساب ذخیره ارزی به سرمایه این صندوق ها پرداخت شود.
نعمت زاده در ادامه با انتقاد از سهم اندک تحقیق و توسعه در تولید ناخالص 
ملی، خاطرنش��ان کرد: اگرچه برخی این س��هم را 7 دهم درصد عنوان می کنند 
اما برخی آمار س��هم یک درصدی را نش��ان می دهد در حالی که سهم تحقیقات 

کاربردی در همین میزان نیز بسیار اندک است.
وی اظهار داشت: سالانه باید مطابق با قوانین برنامه های توسعه ای نیم درصد 
به س��هم پژوهش اضافه ش��ود که بر این اساس، تا سال 94 این سهم به 3 درصد 
باید افزایش یابد در حالی که مقام معظم رهبری در سیاست های چشم انداز 
20 ساله سهم 4 درصدی را ابلاغ کرده است که متاسفانه دسترسی به این ارقام 

به نظر عملیاتی نمی رسد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنش��ان کرد: س��ال گذشته دولت واردات 
کالاهای گروه 10 را با پرداخت دو برابر سود بازرگانی آزاد کرد در حالی که مطابق 
با قانون تنها موانع تعرفه ای باید پیش روی واردات قرار گیرد، این در حالی است که 
مجلس که خود قوانین برنامه های توسعه ای را تصویب کرده، به واردات انتقاد دارد.

نعمت زاده افزود: چنانچه تعرفه را بالاتر از حد معقول وضع کنیم، پای قاچاق 
باز خواهد شد.

وزیر صنعت و تجارت:

قیمت کالاهای اساسی
 افزایش نخواهد یافت

سید احمد میر مطهري دبیرکل اسبق بورس و از اقتصاددانان اصلاح طلب 
در یادداش�تی در روزنامه اعتماد نوش�ته است: شاخص بورس تهران 750 
واحد افت کرده و در حال سقوط به کانال 60 هزار واحدي است؛ اینها همه 
و هم�ه یک عل�ت دارد و آن مدیریت ناکارآمد و بي برنامگي تیم اقتصادي 
دولت است که همه چیز را به صورت صفر یا یک مي بیند و باورش این است 

که همه چیز یا سفید است یا سیاه. 
در واقع مي توان این طور بیان کرد که اتفاقي که در حال حاضر افتاده طبیعي 
اس��ت و این قابل پیش بیني بود. چندي پیش در یادداش��تي بحران کنوني نفت را 
پیش بیني کردم ولي متاسفانه در این مدت هیچ اتفاق موثر و مثبتي از سوي دولت 
دیده نشد... وقتي وزارت نفت حدود پنج ماه است که معاون امور بین الملل ندارد، 
طبیعي است که بحران نفتي روي دهد. از خرداد ماه امسال کاملا قابل پیش بیني 
بود که روند تغییر قیمت نفت به کدام سمت مي رود. نتیجه رفتار اشتباه و مدیریت 
ناکارآمد ما این ش��د که کاهش قیمت ما را با مش��کل کاهش فروش و درآمدهاي 
نفتي رو به رو کند و در نهایت منجر به کسري بودجه سالانه کشور شود. از طرف 
دیگر جابه جایي نا بهنگام رئیس س��ازمان بورس اشتباه بزرگ دوم دولت است. این 
تغییر در بدترین زمان ممکن انجام شد. من شاید انتقادات زیادي به رئیس سازمان 
بورس داش��ته و دارم ولي اگر کس��ي تصور مي کند که با تغییر یک فرد یک ش��به 
مي تواند همه مشکلات را حل کند، این دیدگاه کاملا اشتباه است. در واقع این ضعف 
س��اختار اقتصاد ایران است که حدود 650 هزار میلیارد تومان نقدینگي سرگردان 
در اقتصاد کشور به وجود آمده و این نقدینگي سرگردان هر روز از یک بازار به بازار 
دیگ��ر هجوم مي برد. دولت نباید یک فردي را که نزدیک به یک دهه م�دی��ری�ت 
بورس کشور را در اختیار داش���ته، درست موقعي که باید پاسخگو باشد و بگوید که 
چرا بورس دچار بحران شده، عوض کند و فرد دیگري را به جاي او بیاورد و انتظار 
داشته باشیم فرد جدید همه چیز را تغییر دهد. زماني که همه بخش هاي اقتصادي 
کشور مي لنگید و مشکل داشت و بورس مي تاخت و یکي پس از دیگري کانال هاي 
مختلف را در مي نوردید، کارشناس��ان مي گفتند این رشد حبابي و غیر واقعي است. 
ولي دولت پش��ت س��ر هم تبلیغ مي کرد و از مردم دعوت مي کرد که سرمایه شان 
را وارد بورس کنند، چرا که بورس در حال رش��د است! حال معلوم شده که بورس 
در حال رشد واقعي بوده یا غیر واقعي!.. در مجموع این طور به نظر مي رسد که تیم 
اقتصادي دولت توانایي و آمادگي مواجهه با بحران کنوني را نداشته و ندارد، چرا که 
همان طور که گفتم همه چیز را به صورت سیاه و سفید مدیریت مي کند و اقتصادش 

اقتصاد صفر و یکي است.

رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس گفت: براساس مستندات، صهیونیستی 
بودن ش�رکت »فیلیپ موریس« محرز اس�ت و مجوز شرکت زرین تجارت هم 
قابلیت اجرا ندارد. از طرف دیگر، وزارت صنعت، معدن و تجارت فاقد نمایندگی 

از شرکت فیلیپ موریس است. 
محمدعلی پورمختار نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ در مجلس شورای اسلامی در 
گفت و گو با خبرگزاری فارس با اشاره به صهیونیستی ندانستن شرکت فیلیپ موریس از 
سوی کمیته حمایت از انتفاضه مردم فلسطین در وزارت امور خارجه گفت: جلسه کمیته 
مذک��ور در مورد موضوع مورد نظر، بدون حضور نماینده وزارت اطلاعات و بدون توجه 
به رأی این وزارتخانه در مورد شرکت فیلیپ موریس در خصوص موضوع تصمیم گیری 
کرده اس��ت و بناس��ت تا وزارت اطلاعات رأی خود را مجددا اعلام و کمیته حمایت از 
انتفاضه وزارت خارجه نیز تصمیم نهایی خود را اعلام کند اما همه این موارد به معنای 
صهیونیستی نبودن این شرکت از جانب ما نیست.وی افزود: موضوع دیگر این است که 
وزارت صنعت، معدن و تجارت فاقد نمایندگی از ش��رکت فیلیپ موریس است و طبق 
استعلام گرفته شده توسط وزارت صنعت طی دو، سه ماه گذشته شرکت مذکور اعلام 
کرده که فاقد نمایندگی در ایران است و این پاسخ آنها نمایندگی فیلیپ موریس در سال 
2007 در ایران را باطل کرده و از نظر ما شرکت زرین تجارت نمایندگی رسمی فیلیپ 
موریس  در ایران به شمار نمی رود و در نتیجه مجوزی که به نام این شرکت داده شده 
قابلیت اجرا ندارد.رئیس کمیسیون اصل نود مجلس اظهار داشت: براساس اطلاعات و 
مس��تندات موجود صهیونیستی بودن شرکت فیلیپ موریس محرز است اما در شرایط 
فعلی تا زمانی که تکلیف اصل و فرع موضوع مش��خص نشود یعنی بحث صهیونیستی 
نبودن ش��رکت فیلیپ موریس و فرع آن یعنی مجوز ش��رکت زرین تجارت ثابت نشود 

فعالیتها متوقف خواهد ماند.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر از افزایش قیمت س�که به بیش از 
یک میلیون تومان خبر داد.

محمد کش��تی آرای دیروز در گفت وگو با ایرنا، گفت: رشد 25 دلاری قیمت 
جهان��ی هر انس طلا و همچنین افزایش ن��رخ دلار در بازارهای داخلی از دلایل 

رشد نرخ سکه به بیش از یک میلیون تومان در بازار است.
وی افزود: هر چند قیمت س��که در اردیبهش��ت ماه نیز یک میلیون تومان را 
تجربه کرد اما پس از آن قیمت ها کاهش یافت به نحوی که در مقاطعی به کمتر 

از 900 هزار تومان هم رسید.
وی با اش��اره به روند کاهش قیمت جهانی طلا در روز گذش��ته اظهار داشت: 
هر چند نرخ هر اونس طلای جهانی روز دوش��نبه 4 دلار کاهش یافته اما پیش 
بینی وضعیت قیمت ها برای روزهای آتی مشکل است.رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
گفت: البته هفته گذش��ته قیمت طلا در بازارهای جهانی به دلیل افزایش تقاضا 
در بازارهای جهانی افزایش یافته بود و از آنجا که به روزهای پایانی سال میلادی 
نزدیک می شویم، بسیاری از موسسات مالی برای تسویه حساب نسبت به خرید 

طلا اقدام می کنند که این امر نیز موج افزایش قیمت طلا را تقویت می کند.
گفتنی اس��ت، نرخ هر گرم طلای 18 عیار ام��روز در بازار 103 هزار و 300 
تومان، س��که طرح قدیم یک میلیون تومان و جدید بیش از یک میلیون و هزار 
تومان، نیم سکه 505 هزار تومان، ربع سکه 274 هزار تومان و سکه یک گرمی 

173 هزار تومان بود.

  عضو کمیسیون برنامه و بودجه با اعلام اینکه برای تحقق درآمد یارانه 
48 هزار میلیارد تومانی در سال آینده دولت باید قیمت حامل های انرژی را 
30درصد افزایش دهد، گفت: دولت تبصره حذف یارانه پولدارها در بودجه 

94 را حذف کرد. 
جعفر قادری، شب گذشته در برنامه پایش و در پاسخ به این موضوع که قیمت 
72 دلاری هر بشکه نفت در سال آینده پیش بینی محتاط آمیزی نیست، گفت: به 
خاطر کاهشی که در  قیمت نفت به دلیل افزایش عرضه نفت در عربستان و عرضه 
گاز در سطح جهانی و همچنین رشد کندی که در اقتصاد جهانی داریم فکر می کنم 
72 دلار پیش بینی برای هر بش��که نفت یک مقدار دچار مشکل بوده و احتمالا 

یک مقدار در اعداد و ارقام بودجه ناچار به تغییر باشیم.
قادری ادامه داد: از این محل درآمدهایی که به دست می آید 14/5 درصد سهم 
وزارت نفت اس��ت که س��هم صندوق توس��عه ملی را هم هر سال باید پرداخت کرد 

و طبق قانون برنامه سهم صندوق در سال آینده 32 درصد پیش بینی شده است.
وی در پاس��خ به این س��وال که چرا با وجود اینکه سال آینده باید به 32 درصد 
می رسیدیم باز هم 20 درصد دیده شده است، گفت: متاسفانه دولت با این دید که 
کاهش قیمت نفت را داش��تیم و درآمدها پاس��خگو نیست، این کار را کرد. در حالی 
که در بودجه های عمرانی اعداد و ارقام به 48 هزار میلیارد تومان افزایش پیدا کرده 
است.این نماینده مجلس گفت: ما به شکل دیگری می توانیم در منابع صندوق توسعه 
ملی از طریق ارائه تسهیلات به بخش غیردولتی مشکل را حل کنیم. همان نگاهی 
که در گذش��ته وجود داش��ت ظاهرا در دولت فعلی در حال تکرار است که ما بودجه 
را بیشتر متکی به منابع دولتی ببندیم که این نگاه اقتصاد ما را آسیب پذیر می کند 
و به دنبال همین مسائل و مشکلات بیشتری پیش می آید، نگاه بلندمدتی که 
مقام معظم رهبری در سیاس��ت های ابلاغی در اقتصاد مقاومتی داش��تند یک نگاه 

متفاوتی را منعکس می کند.
وی در پاسخ به این سوال مجری که طرح هدفمندی یارانه ها چطور دیده شده 
اس��ت، گفت: 48 هزار میلیارد تومان دقیقا همان عدد در س��ال گذشته است و سال 
گذش��ته آن مجوزی که دولت گرفت کل آن را اس��تفاده نکرد یعنی از محل افزایش 
قیمت ها باید 48 هزار میلیارد تومان کسب می کرد که نسبت به 28 هزار میلیارد تومان 
سال 92 می توانست یک رشد حدود 70 تا 80 درصدی در قیمت حامل های انرژی 
داشته باشد که حدود 50 درصد بیشتر استفاده نکرد. بنابراین امسال چون همان عدد 
48 هزار میلیارد تومان را آورده امسال هم می تواند بین 20 تا30 درصد قیمت های 

حامل انرژی را اضافه کند تا بتواند به 48 هزار میلیارد تومان دسترسی پیدا کند.
قادری در ارتباط با یارانه نقدی پولدارها گفت: در بودجه سال 93 این مسئله را 
در بندهای تبصره 21 و 22 آورده بودیم که دولت در این تبصره حذف کرده است.

دبیرکل بورس دولت موسوم به اصلاحات:

تیم اقتصادی دولت، ناکارآمد است

رئیس کمیسیون اصل 90:

صهیونیستی بودن »فیلیپ موریس« محرز است
مجوز »زرین تجارت« قابلیت اجرا ندارد

قیمت سکه از یک میلیون تومان گذشت

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اعلام کرد

برآورد افزایش ۳۰ درصدی 
قیمت سوخت در سال ۹۴


